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PastoralaÎn spaţiul mioritic costumul popular românesc îşi găseşte 
rădăcinile în portul strămoşilor noştri traci, geţi şi daci, 

fiind supus unei continue evoluţii, dar şi-a păstrate nealterate 
caracteristicile esenţiale: unitatea şi continuitatea sa.
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TimișRECAS,
„Urez tuturor locuitorilor orașului Recaș un an cu liniște sufletească 

și sănătate!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Domnule primar, dacă am vorbi azi despre anul 
care a trecut, v-aș întreba dacă a fost un an greu sau 
unul ușor din punctul de vedere al edilului, desigur.

Privit prin prisma financiară, a fost un an destul 
de incomod, ca să nu spun greu. Și, când afirm asta, 
mă gândesc la faptul că, așa cum am mai spus, 
Primăria orașului Recaș a fost nevoită să prefinanțeze 
atât proiectele pe fonduri europene cât și pe cele 
transfrontaliere.

La ce valoare?
La aproximativ trei milioane de euro! Bani pe 

care noi a trebuit să-i achităm în avans.
Am aflat valoarea, dar necesitatea?
Dragă, banii ne-au fost necesari, foarte necesari 

pentru proiectul nostru de achiziții.
Mai exact.
În primul rând pentru achiziționarea celor două 

autospeciale necesare pompierilor, a utilajului multi-
funcțional, precum și pentru demararea proiectului de 
iluminat public inteligent, iluminat asigurat de lămpi 
extrem de performante dotate cu LED-uri. Fără a uita 
de achiziționarea unui tractor și a unui buldoexcavator, 
ambele noi. Și, dacă tot ne aflăm la un moment de 
scurt bilanț al achizițiilor, hai să mai amintim și de 
faptul că iluminatul pe sistem LED a fost singurul 
oferit pe țară, iar noi am reușit să-l obținem!

Pe țară?
Da, fiecare țară din spațiul comunității europene, 

a beneficiat doar de un singur proiect pentru o astfel 
de tehnologie modernă. Repet, țara și proiectul!

Importanța  acestei  investiții  o  dă  nu  numai 
calitatea superioară a iluminatului.

Evident, în acest caz, putem vorbi, fără a exa-
gera, de o economie de 50% a energiei electrice. Dato- 
rită acesteia, localitățile Izvin și Recaș pot fi tranzitate, 
pe timp de noapte, în condiții optime de vizibilitate.

Un lucru extrem de benefic și pentru pietoni.

Aici vin cu o completare necesară, e bine să știi 
că trecerile pietonale sunt separat iluminate, fiind 
astfel vizibile de la o foarte mare distanță, fapt ce 
reduce considerabil riscul de accidente. De asemenea, 
vorbind de drumul principal, trotuarele sunt iluminate 
separat de lămpi montate pe aceiași stâlpi.

Păreți de-a dreptul  încântat, domnule primar, 
de acest proiect.

Cum să nu fiu, domnișoară, când astfel, noaptea, 
în orașul Recaș, cetățenii pot vedea strada pe toată 
lungimea ei. Dar, mai ales sunt încântat de calitatea 
luminii, fapt ce mă face să spun că mă simt fălos, 
cum spun bănățenii, atât eu cât și colegii mei din 
Consiliul Local al orașului Recaș, pentru că am 
reușit să implementăm acest proiect. Îți dai seama ce 
economie serioasă vom face la buget, dacă în viitor 
vom plăti doar jumătate din prețul curentului pe care 
îl plăteam până acum?

Ce garanție au aceste lămpi de iluminat?
E bine că mă întrebi asta, pentru că e necesar să 

afle și cetățenii că aceste lămpi au o garanție de 12 
ani, timp în care nu se va mai aloca nici un leu pentru 
sistemul de iluminat.

Dacă apare o defecțiune la una din aceste lămpi? 
        Dacă apare sau se sparge din varii motive, atunci 
pe telefonul firmei care asigură garanția se declanșează 
automat sistemul de alertă.

Formidabil! Acest aspect chiar nu îl cunoșteam.
Mai mult, fiecare lampă este dotată cu GPS 

propriu putând fi localizată în timp optim.
Domnule primar, vă mulțumesc pentru această 

primă întrevedere din acest an.
Și eu îți mulțumesc pentru interesul pe care 

jurnalul primăriilor din Banat, îl are pentru orașul 
nostru, dorind ca prin intermediul său, să urez tuturor 
locuitorilor orașului Recaș un an cu liniște sufletească 
și sănătate.

Îndreptându-mă spre orașul viilor, mă gândesc că deși e ianuarie, cerurile 
nu  s-au  descusut  zăpezii.  Și  câtă  nevoie  are  pământul  de  ninsoare...  Pe 

alocuri,  salcâmii  câmpiei  leagănă  coțofene  cu  coada  bălțată,  leagănă  ciori 
croncănitoare cu pene negre ca haina cea lungă a popii și pe la ferestrele caselor 
se strâng, zgribulite de frig, vrăbii. Cu ochii la ele, nici nu știu când am ajuns în 
dreptul primăriei din oraș.

Domnul Simion Jurma din orașul Recaș ne 
întreabă care sunt zilele libere ale anului 

2020? Domnule Jurma, zilele rămase, de sărbătoare 
legală, în care nu se lucrează, în anul 2020, sunt 
următoarele:  u 24 ianuarie - Ziua Unirii Principatelor 
Române (vineri);  u 17 aprilie - Vinerea Mare 
(vineri);  u 19 și 20 aprilie - prima și a doua zi de 
Paște (duminică și luni);  u 1 mai (vineri); u 1 iunie 

Poșta redacției                      Cititorii ne întreabă, noi răspundem
(luni); u 7 și 8 iunie - prima și a doua 
zi de Rusalii (duminică și luni); u 15 
august - Adormirea Maicii Domnului 
(sâmbătă); u 30 noiembrie - Sfântul Apostol Andrei 
(luni); u 1 decembrie - Ziua Marii Uniri (marți); u 25 
și 26 decembrie - prima și a doua zi de Crăciun (vineri 
și sâmbătă).
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Despre Serbarea de Crăciun organizată la Căminul Cultural din Sânmihaiu 
Român, în a doua jumătate a lunii trecute, am decis să las imaginile să 

vorbească, oferind astfel elevilor care se vor descoperi în ele o binemeritată 
bucurie. Lor și dascălilor lor, care au pregătit atât de frumos spectacolul închinat 
„Nașterii Domnului Iisus Hristos” - doamna profesor Ana Petrulescu, doamna 
profesor Angelica Bontău și doamna profesor Cosmina Chevereșan pentru 
școala Gimnazială din Utvin, fără a uita de domnul Bogdan Poenar conducătorul 
formației de dansuri populare „Românașul”.

Prezent în sală, domnul primar Viorel Mărcuți mi-a spus: „Felicit elevii 
și profesorii pentru aceste două spectacole din Sânmihaiu Român și Utvin. Este o dovadă minunată că în 
comuna noastră avem dascăli și părinți preocupați de copii și e bine de știut că o localitate cu copii educați 
este o așezare cu viitor frumos.”

„În comuna noastră avem dascăli și părinți preocupați de copii!”
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TimișCHECEA

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

„Mai avem doar trei kilometri de făcut și toate străzile din Checea 
vor fi acoperite cu asfalt!”                                                                                          

Din albumul comunei

Noul teren, cu gazon sintetic, proiectat pentru 
diverse activități sportive în comuna Checea.

Cum a fost 2019 pentru primarul Florin Florea? 
     Anul 2019 a fost un an foarte bun, cu realizări 
importante în folosul comunității din Checea.

Aveți și o echipă de care sunteți mulțumit?
Da, am o echipă bună cu care lucrez cu mare 

eficiență și de aceea am avut rezultate remarcabile 
până acum și este clar că vom avea și în continuare, 
în 2020. Vreau să spun că anul 2019 l-am încheiat 
bine din toate punctele de vedere. 

Domnule primar, vă rog să amintiți cititorilor 
„Micului  jurnal  al  primăriilor”  câteva  dintre 
realizările dumneavoastră de care sunteți mulțumit!

De exemplu, cu prilejul Floriilor 2019, am 
inaugurat un minunat parc în comuna Checea destinat 
atât copiilor, cât și tuturor cetățenilor din localitate. 
Aici toți se simt foarte bine fiindcă l-am amenajat 
astfel încât să existe condiții prielnice și facilități de 
petrecere a timpului liber pentru toți.

Carevasăzică un loc comun de destindere.
Am vrut să facem astfel încât oamenii mari și 

copiii să aibă multe facilități de divertisment. De la 
diverse echipamente de joacă, la tiroliană și aparate 
pentru practicarea fitness-ului. Cel mic poate să își 
găsească o girafă de jucărie drept leagăn pe care să 
se urce și să se joace, iar cel mare poate face mișcare 
și sport utilizând diferitele instalații montate în parc.

Și spațiu verde, bănuiesc...
Bineînțeles, există și multă verdeață și pomi.
Mai aveți și alt parc sau acesta este singurul?
În comună mai avem un parc de joacă pentru 

copii și un parc clasic cu pomi, verdeață si bănci. 

Daniel-Florin Florea este unul dintre cei mai tineri primari din județul 
Timiș. Din postul  de  viceprimar,  în noiembrie 2017,  el  a  fost  ales  cu 

617 voturi, de către cetățeni, el singur obținând dublu de voturi cât toți ceilalți 
doi competitori la un loc. Așadar succesul a fost strălucitor. De fapt, la fel a fost 
și până acum activitatea tânărului edil liberal: plină de realizări remarcabile și 
de proiecte majore, puse  în slujba cetățenilor comunei Checea. În continuare, 
prezentăm cititorilor „Micului  jurnal al primăriilor” prima parte a  interviului 
pe care domnul primar a avut amabilitatea să ni-l ofere acum, la început de an.

Un alt proiect?
Al doilea proiect îndeplinit în 2019, de care sunt 

mulțumit, ține de asfaltarea străzilor din comună.
Prin ce este făcut?
Este făcut prin PNDL2
Domnule  primar,  mai  aveți  de  lucru  la  as-

faltarea străzilor din comuna dumneavoastră?
Mai avem doar trei kilometri de făcut și toate 

străzile din Checea vor fi acoperite cu asfalt. Din acest 
punct de vedere, localitatea a pășit în era civilizației 
totale. Inclusiv accesul la proprietăți, adică distanța 
de la șosea la curțile oamenilor, sunt asfaltate sau 
betonate, cu șanțuri pentru scurgerea apelor pluviale 
și cu trotuarele, de asemenea, asfaltate.

Da,  mărturisesc  cu  sinceritate  că  în  comuna 
Checea domnește curățenia și ordinea.

Este adevărat, totul e curat, civilizat, nu mai e 
noroi, oamenii și mașinile pot circula ușor și curat. 
Nimeni nu mai duce imală în casă din stradă.

Pentru  a  arăta  astfel  comuna  s-a muncit,  nu 
glumă...

De fapt, e un efort de ani de zile, dus atât de 
mine, cât și de predecesorii mei, primari. Au fost mai 
multe proiecte desfășurate pe PNDL 1 și PNDL2. Am 
depus proiecte și am prins finanțări.

Au existat și proiecte cu finanțare de la buget?
Da, au fost proiecte în acest sens și cu finanțare 

din bugetul propriu.
Domnule primar, vă mulțumesc pentru această 

primă parte a dialogului nostru.
Și eu îți mulțumesc.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Pensiile românilor vor crește semnificativ 
în anul 2020

Potrivit prevederilor Legii pensiilor, adoptată de 
Parlament în luna iunie și promulgată ulterior de 

președintele Klaus Iohannis, graficul majorării pensiilor este 
următorul:

- la data de 1 septembrie 2019 - 1.265 lei;
- la data de 1 septembrie 2020 - 1.775 lei;
- la data de 1 septembrie 2021 - 1.875 lei.
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„Vom duce la bun sfârșit această lucrare
atât de necesară copiilor care învață la acest liceu și care poartă 

numele Maiestății Sale Regele Mihai!”

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Multe  proiecte  ați 
pregătit  pentru  comuna 

dumneavoastră, domnule primar!
Multe, dar pentru care am așteptat o bună bucată 

de vreme.
Dincolo de  contractele de  execuție  semnate  și  

consemnate în edițiile trecute ale jurnalului, acum, 
la început de an, ce pregătiți pentru comună?

Este semnat deja un contract de execuție cu firma 
care va reabilita Căminul Cultural din satul Toc, acolo 
unde, dacă timpul permite, vom lucra în prima fază la 
partea de acoperiș.

Dar știu că mai aveți proiecte destul de multe.
Este adevărat, o parte din ele se află în diverse 

stadii de execuție, dar cu altele, după cum spuneam la 
trecuta noastră întâlnire, ne apropiem de finalizare și 
urmează să facem recepția finală.

Există și un proiect care vă ridică probleme?
Nu aș spune „probleme”, aș spune mâhnire, 

tristețe, pentru că trist este faptul că, în cazul intenției 
noastre de a extinde și reabilita liceul din Săvârșin, 
nici o firmă nu ne-a contactat, deși licitația pentru 
această lucrare a fost încărcată de două ori pe sistemul 
electronic de achiziții publice. Acesta este un fapt 
trist din păcate și un adevăr trist știind că firmele de 
construcții, care mai sunt active la această oră, se 
confruntă cu o acută criză de muncitori calificați în 
domeniul construcțiilor. Prin urmare, lucrările care se 
află în această perioadă scoase la licitație, își vor găsi 

Orice întâlnire cu domnul Ioan Vodicean ar trebui să stea sub semnul 
poeziei, dar deseori întâlnirile noastre se lasă îndepărtate de poezie din 

pricina muncii sale de edil al „Vetrei Regale”, motiv pentru care, pentru nu a  
rămâne datoare cititorilor noștri care îi așteaptă creația poetică, voi selecta cu de 
la  mine  putere  un  poem  din  creația  poetului  Ioan  Vodicean,  abordând,  în 
interviu, doar întrebări legate de munca sa administrativă.

tot mai greu constructorii, firmele de construcții care 
să se arate interesate de preluarea și ducerea la bun 
sfârșit a acestor proiecte.

Proiecte serioase și ca valoare contractuală.
Da, dar din păcate acest proiect și altele 

asemenea, fiind pregătit din anul 2016, face ca odată 
cu trecerea anilor, să sufere creșterea prețurilor 
materialelor de construcții, a manoperei, fapt care ne 
obligă să facem o reactualizare a devizului general, 
urmând să-l încărcăm din nou pe sistemul electronic 
de achiziții publice, la o altă valoare desigur.

Da, cum spuneați, este trist.
Este și pentru faptul că diferența de la suma 

aprobată inițial pentru finanțare prin AFIR Timișoara 
și cea care rezultă din reactualizarea devizului va 
trebui suportată de la bugetul local. Așa că, vrem nu 
vrem, trebuie să recunoaștem că aceste comune mici, 
cum este și comuna noastră, se descurcă destul de greu 
atunci când se confruntă cu finanțarea investițiilor.

Dar nici nu puteți renunța.
Nici vorbă, nu putem renunța la o sumă mare 

pentru diferența pe care în final, o vom suporta de la 
bugetul local. Dar eu am nădejdea că această lucrare 
o vom duce la bun sfârșit, lucrare atât de necesară 
copiilor care învață la acest liceu și care poartă 
numele Maestății Sale Regele Mihai.

Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru  ama-
bilitatea de a mă primi în acest început de an.

Și eu îți mulțumesc.                                                            

Din lada cu zestre a poeziei bănățene

Mai an ţărţ1, până-n Craşiun,
Pa când porşi-n sat să taie,
Chimu Penţ șî Ion Majiun

Durmeau beţ în birt la Naie.

Pa la tri șî jiumatace
Când pomneau gi frig bulvanii2,

S-or trezât în tramurace
Şî-n latrat gi câni, sarmanii.

Calea li s-o parut greauă
Ş-or mers ca doi bebeluş,
Că gi fluşturii3 gi neauă
S-o prins şeva luniecuş.

LA TAIATU PORȘILOR
Când fu zâuă bine-afară

Or ajiuns şi iei acasă,
Inge-i aşcepta Marioară,

Vânătă gi mânioasă.

Să nu-i treacă pa naince
Şî pa iei să-ş stângă focu,
Pîn gragin-or mers naince
La Majiun, să taie porcu.

Cum în grajgi n-o fost lumină
La iei în cap... nişi atât,
Or prins porcu gi slaină

Și-l propciră în cuţît.

Pântru iei o fost osândă,
Dupa şe-or beut o noapce.
Da taşeau ca mâţa blândă
Care-ş bagă botu-n lapce.

A lu Ion muiere-i neagră.
Şî pa nări parc-o dat fum.
Gi tri ori o dus o veadră

Când în casă, când în drum.

Da’ să-ntoarsă ca veninu:
„Chime!, strigă ea în sâlă,
M-ai taiat, taia-ce-ar trinu,
Tumnaş scroafa gi prasâlă4.

Acu’ n-ai gicât veşinie
Să vini sara, vrei - nu vrei,
Să-l iei șî pa Ion cu cinie,

Să dat’ ţâţă la purşei.

1 în urmă cu doi ani;   2 bolovanii, pietrele
3 fulgi de zăpadă;   4 de reproducție

Ioan VODICEAN
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FÂNTÂNELE
Arad

„În acest an, comuna noastră va fi un adevărat șantier!”

Domnule  primar,  ime-
diat după încheierea conversației nostre, vă urcați 
în mașină și plecați spre București.

Chiar așa. Mâine, 9 ianuarie, trebuie să fiu la Mi- 
nisterul Dezvoltării și Lucrărilor Publice, al Guver-
nului României, pentru a semna contractul de finan-
țare pentru obiectivul de investiții modernizare și ilu- 
minat public în comuna Fântânele. Ceea ce presupune 
că, după ce semnez acest contract și mă reîntorc în 
comună, o să realizez proiectul tehnic, pe care trebuie 
să-l aprobăm în ședința Consiliului Local, apoi vom 
scoate la licitație realizarea acestui proiect.

Care va fi numărul de corpuri de iluminat?
E vorba de 254 de corpuri de iluminat cu LED.
Îmi  puteți  da,  pentru  cititorii  din  comuna 

dumneavoastră  și  nu  numai,  câteva  caracteristici 
ale acestor corpuri de iluminat?

Desigur, în primul rând, durata de funcționare 
este garantată pentru mai mult de 15.000 de ore, 
apoi trebuie remarcat faptul că aceste becuri folosesc 
cu până la 80% mai puțină energie decât becurile 
incandescente, dar produc aceeași cantitate de lumină 
și chiar mai bună. Această investiție am realizat-o și 
pentru satul aparținător Tisa Nouă, în virtutea unui 
alt contract cu EON, unde am reușit în cursul anului 
trecut să schimbăm acest iluminat. Dar, lucru demn 
de reținut, prin același contract cu EON, am reușit 
să asigurăm un iluminat eficient și în zonele noi de 
locuințe de pe aria comunei noastre.

Și acum?
Ne vom ocupa de centrul comunei, în virtutea 

contractului pentru care mă îndrept spre capitala țării.
Asta în ce privește iluminatul.
Exact. Dar, tot în acest drum, mă voi duce și la 

Compania Națională de Investiții, pentru că acolo 
avem aprobat încă de anul trecut, mai exact suntem 
prinși în lista de investiții privind un alt obiectiv 
foarte important pentru comuna noastră, și anume 
construirea și dotarea cu tot ceea ce este necesar a 
Căminului Cultural din comuna Fântânele.

Dar ce  s-a  întâmplat  cu Căminul Cultural pe 
care l-ați avut, că iată, acum construiți unul nou?

Dragă, clădirea fostului Cămin Cultural pe care 
l-am avut, am retrocedat-o în 1994 foștilor proprietari. 
Din acel moment, am început să modernizăm clădirea 
Căminului Cultural din satul aparținător comunei 
noastre, lucrând în tot acest timp la proiectul pentru 
care am obținut aprobarea de finanțare la nivelul 
Companiei Naționale de Investiții.

Când ați obținut aprobarea de finanțare?
În anul care a trecut.
Și acum ce urmează?

Emil Nicolae OTLĂCAN - Primar al comunei Fântânele

Stiind că spațiul paginii nu îmi permite mai mult în prezentarea întâlnirii 
mele,  de  început  de  an,  cu  domnul  primar  Otlăcan,  voi  repeta  doar 

caracterizarea  făcută  acestui  om  de  Vasile  Todi:  „Nicolae  Otlăcan  face  parte  
din acei oameni rari, tot mai rari, care trag brazdă adâncă în istoria locului în 
care trăiesc”. Citiți dialogul meu de mai jos și îi veți da dreptate lui Vasile Todi.

Acum, și pentru asta mă duc, urmează ca 
proiectul să intre în comisia de resort a Companiei 
Naționale de Investiții, pentru aprobarea finală și 
scoaterea la licitație a investiției de care vorbim.

În cât timp preconizați scoaterea la licitație?
Pănă la sfârșitul lunii ianuarie, începutul lunii 

februarie.
Aveți, după câte îmi spuneți, motive serioase să 

fiți bucuros în anul care abia începe.
Să știi că ne bucurăm sincer pentru că de ani 

de zile noi nu avem Cămin Cultural în reședința 
de comună. Și dacă tot vorbim despre Căminul 
Cultural, atunci aș dori să afle consătenii mei și prin 
intermediul acestui frumos jurnal al primăriilor, că 
în cursul lunii decembrie am semnat și contractul 
pentru execuția utilităților necesare zonelor noi de 
locuințe de la Fântânele, respectiv 1.242.000 de euro 
privind extinderea rețelelor de apă și canal aflate în 
aceste zone noi de locuit și al doilea contract pe care 
l-am semnat este cel privind construirea pe fonduri 
guvernamentale și cu cofinanțare locală a drumurilor 
din zonele noi de locuințe. Deci, comuna noastră, în 
acest an, va fi un adevărat șantier.

Domnule primar...
Numai o clipă draga mea, să nu uit, pentru că 

doresc să adaug și un alt obiectiv de investiții, un 
obiectiv foarte drag nouă, locuitorilor comunei 
Fântânele și la care de mult timp lucrăm și care, 
din păcate, a fost contestat la Comisia Națională de 
Contestații, este vorba despre construirea și dotarea 
Școlii Generale în localitatea Fântânele.

Pentru acest obiectiv aveți contract de finanțare? 
      Desigur! Contractul l-am semnat în urmă cu doi 
ani, timp în care am definitivat proiectul tehnic.

Cum a decurs licitația pentru acest obiectiv?
S-au înscris două firme și cea care nu a ieșit câști-

gătoare a contestat-o pe cea care a câștigat licitația.
Și acum?
Acum am primit hotărârea Comisiei Naționale 

de Contestații că se admite parțial contestația și 
urmează să analizăm în cursul acestei luni, dar fiind 
vorba de o admitere parțială putem să confirmăm 
câștigătorul inițial. Cu atât mai mult cu cât cel de-al 
doilea ofertant, luând la cunoștință decizia comisiei, 
nu a mai depus contestație.

Domnule  primar,  haideți  să  concluzionăm, 
semnele bune ale anului...

Simplu: Școală, Cămin Cultural, rețelele de apă 
și canal, arterele de drumuri publice aflate în zonele 
noi de locuințe și, bineînțeles, sistemul modern de 
iluminare cu care am și început dialogul nostru.

Dialog realizat de Mihaela ASTRENIE
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

Domnule primar, aveţi vreo doctrină politică de 
care trebuie să ţineţi seamă, o doctrină impusă ? 

Doctrina mea este binele cetăţeanului! Interesul 
general rămâne întodeauna deschis controverselor 
și recursului făcut de indivizi sau comunități atinse 
de o decizie publică. Și desigur acceptarea de către 
cetățeni ( cu mai multă sau mai puțină ușurință ) a 
unor reguli sau decizii ce reprezintă până la urmă un 
factor determinant al procesului de comunicare.

De  ce  credeţi  că  s-a  produs  această  ruptură 
vizibilă,  tacită,  dar  dureroasă  între  politicianul 
român şi cei care au decis ca aceştia să-i reprezinte?

În opinia mea acest lucru se datorează 
superficialităţii. Şi luaţi aminte, după mine, în primul 
rând schimbarea mentalităţii trebuie să se întâmple 
la fiecare dintre noi cei implicați într-un fel sau altul 
în procesul administrativ, mai precis atât din partea 
politicului,  cât și din partea cetățenilor. Politicul 

„Doctrina mea este binele cetățeanului!”

Am  oprit  mașina  în  drumul  meu  spre  frumoasa  comună  Fârliug  chiar 
la hotarul ce separă Banatul de pustă de cel de munte, privind măreția 

codrilor odihnind sub grija unei ierni blânde. Nori alburii de scamă fugeau de la 
răsărit spre apus, pe sub un cer adânc și umed albastru, ca o floare de toporaș. 
Este  început  de  ianuarie  și  cred  că  după  acalmii  și  călduri  pripite,  vor  năvăli 
zloate, ninsori și chiar viscole, frământate de balaurii vânturilor. Iarna încă este 
îndreptățită să-și ceară drepturile. Apoi, când mirosul ațâțător al pădurii creștea în 
mine puterea vieții, am grăbit spre sediul primăriei, unde căldura și ordinea care 

domneau înăuntru m-au făcut să mă simt ca acasă. Avea dreptate Vasile Todi: „Ioan Borduz a fost și va 
rămâne marele noroc al acestei comune. Omul care și-a riscat libertatea muncind pentru consătenii săi. 
Și oamenii locului știu asta și nu uită.” Dar, înainte de a intra în biroul domnului primar, l-am întâlnit 
pe Remus Gal, eruditul secretar al administrației fârliugene, căruia i-am propus, ca unui om îndrăgostit 
de scris, să îl convingem pe domnul primar să accepte ca la acest interviu întrebările să fie puse de bunul 
meu prieten Remus Gal. Și domnul primar, în timp ce eu îmi pregăteam reportofonul, zâmbind șăgalnic, 
a acceptat.

trebuie să facă față unor cereri din ce în ce mai 
complexe și mai precise, iar cei administrați așteaptă 
informația la care socotesc că au dreptul și nu mai 
acceptă răspunsurile oferite conform normelor legale, 
considerând că acestea ascund secretul deciziilor 
administrative și dau impresia de arbitrar.

Domnule  primar,  după  o  experiență  îndelun-
gată de natură administrativă, care este esenţialul 
într-o democraţie precum cea din România?

E foarte simplu: esențial este a se dialoga. Și 
citez spusele  marelui om politic şi cărturar de seamă 
Ion Raţiu. El spunea: „Voi lupta până la ultima 
picătură de sânge ca să ai dreptul să nu fii de acord cu 
mine.” Într-o democraţie, individul trebuie să accepte 
necondiţionat normele unei societăţi şi să respecte 
legile ei. Că nimeni nu este mai presus de lege. Deci 
esențial este dialogul, că de aceea suntem înzestrați 
cu posibilitatea de a dialoga.

Rubrica școlii
Lumea nu este decât o şcoală pentru întrebări                  

Eleva Laura Matei, din comuna Fârliug, ne cere 
informații privind structura viitorului an școlar. Dragă 

Laura, anul școlar următor începe pe 14 septembrie și se încheie 
pe 18 iunie, fiecare semestru având 17 săptămâni, iar vacanța 
de primăvară e fracționată pentru a include Paștele ortodox și 
pe cel catolic, conform proiectului de ordin de ministru privind 
structura anului școlar 2020 - 2021, lansat în dezbatere publică 
de Ministerul Educației și Cercetării.

Anul școlar se structurează pe două semestre, 34 de 
săptămâni, după cum urmează: Semestrul I - 17 săptămâni de 
cursuri (14 septembrie - 29 ianuarie 2021); Semestrul al II-
lea - 17 săptămâni de cursuri (8 februarie - 18 iunie 2021). 
„Având în vedere perioada în care vor avea loc Sărbătorile 
Pascale, am propus fracționarea vacanței de primăvara pentru 
a permite familiilor reunite, inclusiv membrilor din diaspora, 
să celebreze împreună“, a declarat Monica Anisie, ministrul 
Educației și Cercetării. Succes!

Doamna Maria Grumezea, din 
comuna Fârliug, ar dori să știe 

dacă există categorii speciale de salariați, 
cine fac parte din ele și ce drepturi au acești 
salariați? Doamnă, există anumite categorii 
speciale de salariați, care beneficiază de cel 
puțin trei zile de concediu suplimentare, pe 
lângă cele 20, care se acordă în mod obișnuit. 
Din aceste categorii fac parte: l cei care 
lucrează în condiții grele, periculoase sau 
vătămătoare; l nevăzătorii; l alte persoane 
cu handicap; l cei care au până în 18 ani; 
l de anul trecut, salariatele care vor să 
devină mame, prin utilizarea procedurii de 
fertilizare in vitro.

Poșta redacției                        
Cititorii ne întreabă, 

noi răspundem

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu
„Am reușit să construim o grădiniță la standarde europene!”

La ora când am intrat în Secusigiu, comună curată și îngrijită ca un metal 
pontif, mi-am adus aminte că nu am mai stat de vorbă cu primarul acestei 

făloase așezări de multă vreme. Domnia sa, aflat mereu pe drumuri, când urmărind 
prin  satele  comunei  evoluția  lucrărilor  la  proiectele  aflate  în  derulare,  când  la 
București în căutarea de fonduri pentru noi lucrări în comuna sa, când la Arad sau 
Timișoara pe la alte instituții în căutarea de susținere a unor noi proiecte, a avut tot 

mai puțină vreme pentru un dialog cu mine. Dar iată că în acest început de an am reușit să stăm de vorbă, 
primită fiind cu amabilitatea sa binecunoscută.

Domnule primar, orice început de an aduce pe 
buzele reporterului întrebarea: cum a fost anul care 
a  trecut  privit  prin  prisma  dumneavoastră,  a 
edilului?

Domnișoară Mihaela, te asigur că anul care a 
trecut, anul 2019, a fost un an rodnic. Sigur, a avut și 
el, așa cum au avut și anii trecuți, greutățile sale dar, 
vezi dumneata, atunci când apar dificultățile apare 
instantaneu și imboldul creator.

Când spuneți un an rodnic, la ce vă gândiți în 
prima clipă?

Când spun astfel, mă gândesc că am reușit să 
ducem spre finaliare rețeaua de apă pentru comuna 
Secusigiu. Mai avem, în acest caz, doar branșamentul 
la energia electrică, branșament care nu depinde de 
mine ci depinde de cei de la ENEL. Apoi aș menționa 
faptul că am reușit să continuăm procesul de asfaltare 
în comună, am dat în folosință, spre bucuria copiilor, 
a părinților și, de ce nu, a dascălilor, noua grădiniță, 
rod al muncii noastre împlinit în cursul anului trecut...

A costat mult acest nou lăcaș de educație?
Să știi că da. A costat destul de mult.
Prin ce minister ați dobândit proiectul?
Am câștigat proiectul prin Ministerul Educației 

Naționale și am reușit să construim o grădiniță la 
standarde europene. Fără falsă modestie, pot spune 
că în comuna noastră avem o grădiniță care, pentru 
mine cel puțin, este o mândrie. Cu atât mai mult cu 
cât am reușit să încheiem și partea de cofinanțare, 
privind încălzirea și amenajarea curții cu parcul de 
joacă, pentru care ne-au și venit aparatele necesare.

Asfaltarea  comunei  poate  fi  un  proiect 
important în contextul dialogului nostru?

Fără doar și poate! Marea noastră satisfacție o 
reprezintă chiar acest aspect, anume asfaltarea comu-
nei. Nu e de colea să asfaltezi 60 de kilometri de 
drum. Am reușit, în anul care a trecut, să gândim 
în așa fel bugetul încât în fiecare sat să reușim să 
asfaltăm câteva străzi.

Și veți continua...
În primăvara acestui an, când timpul ne va per-

mite, vom relua activitatea de asfaltare a comunei.  
Sigur, asta depinde și de votarea bugetului în timp  
optim.

Domnule  primar,  roadele  muncii  dumnea-
voastră fiind la vedere cum se spune, am considerat 
necesară trecerea lor în revistă doar pentru cei care 
mâine  vor  scrie  o  nouă  monografie  a  comunei, 
pentru că locuitorii de azi văd cum fața comunei se 
schimbă trimestrial în bine. Din acest motiv, aș dori 
să vorbesc cu dumneavoastră și despre altceva, care 
ar prezenta interes pentru cititori, tocmai pentru că 
mulți s-au săturat de „părelnicii” de la televizor.

Despre ce?
Despre situația politică a țării.
Ce pot să-ți spun, așa după cum s-a văzut, după 

ce lucrurile au degenerat, s-a reușit să se treacă într-o 
altă latură pe care să reușim, ca țară, să intrăm într-un 
făgaș al normalității.

Vorbind de fostul guvern, ați simțit în drumurile, 
în deplasările dumneavoastră la București, că acel 
guvern era ostil unora și mumă altora?

Vezi dumneata, atâta timp cât în țara asta se 
face diferența în funcție de coloratura politică, 
lucrurile nu pot avea o evoluție firească, normală, 
benefică cetățenilor. Și asta pentru că, în acest caz, 
administrația nu mai este administrație.

Aveți speranțe mai mari de la acest guvern?
Draga mea, omul tot timpul trăiește cu speranța 

în suflet. Chiar și atunci când țara se confruntă cu un 
greu deficit bugetar. E nefiresc, dragă, să cheltuiești 
mai mult decât produci.

O sugestie?
Popular spus, trebuie să fie luat taurul de coarne 

la nivel central, pentru a reuși să consumăm nu mai 
mult decât producem.

Ca într-o familie.
Așa cum spui, cum bine spui, o țară este o famile 

mai mare și dacă într-o familie ai două salarii nu poți 
cheltui mai mult decât suma pe care aceste salarii o 
reprezintă. În satul românesc asta se cheamă bună 
gospodărire. Țăranul român știe că nu este greu să 
cheltui mai mult decât câștigi, greu este să răspunzi 
la întrebarea: „de unde iei diferența?”. Asta trebuie 
înțeles și la nivel național.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc.

Dialog realizat de Mihaela ASTRENIE
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Pagină realizată de 
Mihaela ASTRENIE

Ajunsă în frumoasa comună Cenei, 
dorind un interviu mai amplu, ca 

de sfârșit de an, cu domnul primar, domnia 
sa mi-a spus zâmbind: 

„Astăzi, dacă mai aștepți câteva mi-
nute, vei avea posibilitatea de a publica 
în pagina noastră din jurnalul primăriilor 
imaginea viitorului comunei noastre. Pen-
tru că așteptăm, ca în fiecare an, venirea 
colindătorilor, a copilașilor colindători, 
care, urmând datina strămoșească, ne  
vor colinda însoțiți de minunații lor 
dascăli.”

Desigur că am avut 
răbdare, doar o dată pe 
an poți vedea îngerii 
colindând. Bine primiți, 
în sala de ședință a 
administrației locale, 
pruncuții colindători 
au adus, prin colindele 
lor, pentru noi cei mari, 
anii copilăriei noastre 
mai aproape de sufletul 
nostru. 

La sfârșit, poftiți la bucate, 
am găsit și timpul necesar de a 
cere domnului primar și câteva im-
presii:

„Sunt, după cum se vede, mai 
emoționat decât ei, decât micuții 
colindători. Și așa pățesc în fiecare 
an, de când ei onorează conducerea 
administrației locale. Acești copi-
lași minunați, fii ai Ceneiului, sunt 

„Mulțumesc copiilor și părinților, care îi cresc atât de frumos, 
pentru bucuria și onoarea făcută!”

purtătorii tradiției. Ei 
sunt, chiar de la a- 
ceastă vârstă, apără-
torii modelelor noastre 
culturale pe care, din 
păcate, unii dintre noi, 
de-a lungul acestor trei- 
zeci de ani, cu voie 
ori fără voie, le-am 
desacralizat. Le mulțu- 
mesc copiilor și pă-
rinților, care îi cresc 

atât de frumos, pentru bucuria și 
onoarea făcută.”

Rugat să vorbim despre 
proiectele acestui an, domnul 
primar mi-a spus: 

„Despre proiectele acestui an, 
precum și despre cele pe care le vom 
continua, îți propun, domnișoară 
Mihaela, să discutăm în edițiile 
viitoare ale gazetei. Ce pot să spun 
acum este faptul că sunt proiecte 

pe care le doresc realizate pentru toți 
consătenii mei. Sigur, după cum se 
cunoaște, o lungă perioadă activitatea 
mea a fost ostracizată, încetinită, de 
un consiliu, în mare parte, ostil mie 
și locuitorilor comunei. Dar, chiar și 
împotriva atitudinii consilierilor, nu a 
tuturor evident, în comuna Cenei s-au 
realizat multe proiecte necesare și, vorba 
unui consătean, numai cine nu vrea nu 
le vede.”
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Doresc și cu acest prilej să urez tuturor copiilor comunei 
mele o viață lungă, plină de sănătate și liniște!”

Pagină realizată de Mihaela  ASTRENIE

Început de zi. 
La răsărit un 

nor, un singur nor ca 
o sprânceană enormă, 
sub care o lumină de 
vis privește asupra 
lumii. Împrejuru-mi, cât 
cuprindeau ochii, câmpia 
liniștită în așteptarea 
zăpezii. Era într-o zi plină 

de lumină. Umblam prin această câmpie nesfârșită 
îndreptându-mă spre Lenauheim și aerul înghețat 
tremura cu zvon moale, 
neîntrerupt; și în zvonul 
lui, în singurătate, pe 
oglinda mișcătoare a ceții, 
deodată, dintr-un tufiș, ca 
dintr-o hrubă de întuneric, 
răsărea neclintită, ca tăiată 
din lespede, o căprioară 
cenușie, într-o mișcare 
gingașă de oprire. Mi-am 
frânat și eu autoturismul 
admirând-o, apoi m-am 
grăbit pentru a ajunge la 

vreme la „Serbarea de Crăciun” a copiiilor de la 
Școala Gimnazială din Lenauheim, Grabaț și Bul-
găruș, precum și de la grădinițele acestor așezări.

La plecare am ținut să aflu și opinia domnului 
primar, care mi-a spus: 

„Serbările iernii sunt serbările cele mai îndrăgite 
de copii. Mă bucur să văd copiii comunei mele 
bucurându-se și bucurându-și părinții prin harul 
lor artistic. În apropierea lor, noi oamenii mari ne 
întoarcem prin timp la vârsta lor. Doresc și cu acest 
prilej să urez tuturor copiilor comunei mele o viață 
lungă, plină de sănătate și liniște.”
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VINGA
„Voi mai candida pentru un mandat la viitoarele alegeri 
din dorința de a duce la bun capăt proiectele începute!”

Arad

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, stăm 
 de vorbă în pragul unui an 
nou și, dacă privim peste umărul  lui, vedem că  în 
anul care a trecut s-au realizat multe, foarte multe 
proiecte în comuna dumneavoastră.

Este adevărat, chiar dacă așa cum am mai spus, 
nu am reușit să realizăm tot ceea ce ne-am propus, 
dar în mare parte, obiectivele importante, propuse 
pentru a le înfăptui, le-am realizat.

Știu că unul din proiectele cărora le acordați o 
atenție specială este cel axat pe canalizare.

Aici vorbim de două proiecte.
Costă mult?
Păi, cum spuneam, fiind două proiecte, unul de 

2.000.000 de euro, cu Ministerul Dezvoltării, care s-a 
și început, apoi încă unul de 1.000.000 de euro.

Ce distanță acoperă acest proiect al canalizării?
Aproximativ 24 km de canalizare, extindere 

rețea de canalizare, extindere rețea stație de epurare.
La  o  asemenea  lucrare,  puteți  avansa  și  un 

termen final al executării ei?
Aici vorbim de o lucrare extreme de amplă, 

de sensibilă, care pe lângă efortul financiar și de 
execuție, această lucrare provoacă și un disconfort, 
fapt pentru care, iată și cu ajutorul jurnalului nostru, 
al primăriilor, doresc să fac un apel către întreaga 
comunitate din Vinga, către toți cetățenii săi, 
rugându-i să dea dovadă de înțelegere față de toți 
cei care lucrează pentru a duce la îndeplinire acest 
proiect, care sigur va produce disconfortul de care 

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

vorbeam. Eu sunt convins că vom trece cu bine și 
de acest fapt, reușind să ducem la bun sfârșit acest 
necesar proiect al canalizării. Ca dată, mă feresc să 
avansez o dată anume, dar pot să-mi asigur consătenii 
că doresc din tot sufletul să definitivez cât mai repede 
acest proiect. Pentru că acest jurnal al primăriilor 
îmi este foarte drag și bine primit în comuna noastră, 
vreau să vă fac acum, la început de an, o confesiune.

Vă ascult.
Doresc prin intermediul „Micului jurnal al 

primăriilor” să îmi anunț consătenii că voi mai 
candida pentru un mandat la viitoarele alegeri din 
dorința de a duce la bun capăt proiectele începute. 
Tot ceea ce am început doresc să și termin!

Este mai mult o obligație decât o dorință.
Adevărat. Este o obligație a mea, o obligație de 

om care nu poate lăsa lucrurile neterminate și care are 
educația asumării răspunderii lor.

Cu atât mai mult cu cât ați reușit să faceți de-a 
lungul acestor ani în așa fel încât Primăria comunei 
Vinga să nu înregistreze nici o datorie.

Da, nu avem datorii la niciun executant de 
lucrări, suntem cu salariile plătite la timp.

Și la asistații social?
Desigur, dar ajungând aici am o mâhnire, pentru 

că statul, ca să spun așa, ne-a obligat ca o mare  
parte din valoarea veniturilor pentru asistații social 
să le suportăm de la bugetul local. Fapt ce ne-a 
împiedicat să dezvoltăm mai multe investiții pentru 
comună.

La  recenta  întâlnire  cu  domnul  primar,  am  avut  bucuria  de  a  primi  o 
dovadă reală a prețuirii de care se bucură „Micul jurnal al primăriilor” 

în localitățile în care este prezent. Și acea dovadă o reprezintă mărturisirea sa, 
făcută în exclusivitate pentru jurnalul primăriilor, confesiune pe care o regăsiți 
în titlul interviului.

Râsu’-plânsu’

Că școala românească se află de multă vreme 
în derivă o știm cu toții, dar profesorul și 

scriitorul Radu Paraschivescu a avut și răbdarea să 
culeagă câteva din perlele de la Bacalaureat. Iată-le: 
u Manole a pus-o pe Ana la zid şi a început s-o lu-
creze. u La sesizarea lui Hamlet, un control inopinat 
a constatat că e ceva putred în Danemarca. u Zaharia 
Trahanache avea acest nume pus de Caragiale deoarece 
se ocupa cu traficul de zahăr. În mod similar, -Farfuridi 
desfăşura afaceri cu farfurii, iar Iordache Brânzovenescu 
afaceri cu brânză. u Baltagul era un om înalt, voinic, 
chipeş şi cu mustaţă. u Semnele de punctuaţie explică 
că limba română de aceea a apărut, ca să aibă virgulă şi 
puncte. u Cătălina nu avea probleme financiare, pentru 
că tatăl ei era împărat.

Rubrica școlii                         

În acest an, vacanțele elevilor sunt pro-
gramate astfel: Vacanța de iarnă (23 

decembrie 2020 - 10 ianuarie 2021); Vacanța inter- 
semestrială (30 ianuarie - 7 februarie 2021); 
Vacanța de primăvară; Paștele Catolic (2 - 11 
aprilie); Paștele Ortodox (30 aprilie - 9 mai); 
Vacanța de vară (18 
iunie 2021 - data din 
septembrie 2021 
la care vor începe 
cursurile anului 
școlar 2021-2022).
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„Tuturor celor care privesc icoana sau steaua colindătorilor li se 
dezvăluie locul pe care îl pot avea în jurul ieslei Pruncului nevinovat!”
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Cinstiţi credincioşi şi credincioase,
Freamătul sărbătoresc al naturii în plină iarnă și 

în pragul Crăciunului, simțit cu înfiorare proprie de 
fiecare suflare, aduce și retrăirea unei tradiții vechi 
marcată atât de solstițiul iernii, cât și de încântătoare 
datini sau obiceiuri laice și religioase, vestind mereu 
plinătatea vieții. Sunetele clopotelor însoțind imnele 
bisericești, nu mai puțin ecourile din depărtări ale 
colindelor și cântecelor de stea, îndeamnă pe fiecare 
credincios a-și ridica ochii de la căile obișnuite ale 
traiului spre cer, așteptând în credință, nădejde și 
dragoste arătarea iubirii lui Dumnezeu față de oameni 
și sălășluirea ei pe pământ prin întruparea 
Mântuitorului. În acest cadru desigur că, 
oamenii înșiși primesc îndemnul lăuntric, 
după cuvântul psalmistului „Mântuire a 
trimis Domnul poporului Său.” Icoana 
praznicului însăși ne ajută să vedem și cele 
nevăzute, pe care le redau istorisirile biblice, 
în care adesea se împletesc și ale Tradiției 
sfinte, consemnate de Sfinții Părinți ai Bisericii. 
Poate că și colindătorii cunoscuți sau necunoscuți își 
dau obolul la înțelegerea evenimentului prin icoana 
sa, luând și pe cei colindați participanți la drumul 
anevoios, dar răsplătit cu mulțumirea sufletească de 
a ajunge la ieslea minunată în care a fost așezat „Cel 
fără de’nceput,” cum zice versul cunoscut.

Odată cu colindătorii, primirea icoanei Nașterii 
Domnului la casele celor credincioși pe alocuri în-
lesnește privitorilor priveliștea feerică ce înfrățește 
cele pământești cu cele cerești, spre nemărginită bu- 
curie și înălțare sufletească. Și tuturor celor care pri-
vesc icoana sau steaua colindătorilor li se dezvăluie 
locul pe care îl pot avea în jurul ieslei Pruncului nevi- 
novat, lângă care se regăsesc mereu străbătând nenu-
măratele cărări ale vieții și care duc spre veșnicie.

Dreptmăritori creştini şi creştine,
Ne aflăm în toiul unor sărbători ce pun în 

lumină la răscrucea vremii sau înnoirea anului 
pentru fiecare tot ceea ce trebuie să intervină în viață 
pentru care să se dovedească pregătirea cuvenită, 
de a răspunde voii lui Dumnezeu. Ori aceasta 
desigur numai spre bine. Chiar dacă purtarea cerută 
creștinului nu s-a arătat întocmai în vremea ce se 
încheie, calea îndreptării se află doar în urmarea lui 
Hristos Domnul de la naștere până la moarte, de la 
leagăn până la mormânt. Se înțelege că drumul vieții 
pământești se cade a fi întrețesut sau întreținut și cu 
toate cele ce aparțin vieții sufletești, simțămintele, 
gândurile, năzuințele, împlinirile, căderile și 
biruințele, moștenirile și lăsămintele din vremi 

și pentru totdeauna. Ceea ce aparține trecutului se 
cere cercetat, iar după cugetul fiecăruia îndreptat, 
înnoit și îmbunătățit. Cu nostalgia caracteristică se 
retrăiește timpul copilăriei și aceasta încă din fașă, 
tocmai din pricina stăpânirii ființei omenești de către 
țelul vieții sufletești. Și desigur întâmplările vieții 
aduc în conștiință ceea ce este de împlinit pe mai 
departe. Momentele sărbătorești sunt de recreere și 
hotărâre pentru trăirea viitoare.

 Anul ce se încheie rămâne în continuarea celui 
care l-a precedat, adică al Centenarului Marii Uniri 
de la 1 decembrie 1918, Centenarul instaurării 

administrației românești în ținuturile ce tem- 
porar s-au aflat sub stăpânire străină. Între-
gul popor cu entuziasmul firesc, în preajma 
Crăciunului, a sărbătorit cele trei decenii de 
la Revoluția română care a înnoit viața pa- 
triei. Pe plan bisericesc el a fost socotit „oma- 
gial al satului românesc (al preoților, învăță- 
torilor și primarilor gospodari) și comemo-

rativ al Patriarhilor Nicodim Munteanu și Iustin 
Moisescu și al traducătorilor de cărți bisericești.”

 Eparhia Aradului adaugă la acestea și deceniul 
ridicării la rangul de arhiepiscopie. Retrospectivele 
istorice prilejuite nu numai în general, ci și în parte, 
pentru fiecare instituție și unitate a țării atestă odată 
mai mult contribuția limbii române și Ortodoxiei ro-
mânești la unitatea națională și cultura poporului. Cu 
privire la sat este de evidențiat cu precădere faptul 
că temelia cultivării pământului moștenit este și cea 
a înnobilării întregii ființe omenești; realitatea fiind 
dovedită de munca propășitoare a instituțiilor funda-
mentale ale statului, Biserica, școala, armata, justiția, 
ca dealtfel toate celelalte. Sfânta icoană la care s-a 
făcut referință lasă să se întrevadă plinătatea vieții, cu 
partea de cer și pământ, de îndeletniciri și trai, răsa-
durile feluritelor culturi, nu doar în înțelesul de agri- 
cole, ci și de afirmare a înzestrărilor ancestrale, în- 
mănunchind însușirile crescute dintr-un leagăn co- 
mun. Credința creștină le-a sacralizat pe toate, lucră-
torii îmbogățiți de daruri neprețuite confirmând cons- 
tant adevărul proverbului că „omul sfințește locul”.

Cu această convingere implorând harul divin  
pentru întreaga lucrare ce se cere săvârșită și pe mai  
departe, ne urăm unii altora toate cele bune dorite de  
sărbători și pentru zilele ce urmează, spre mulțumi-
rea tuturor și slava lui Dumnezeu Tatăl, Fiul și 
Sfântul Duh.

Al vostru, către Domnul rugător și de tot binele 
doritor,                                                       † Timotei

A R H I E P I S C O P  al ARADULUI

Pentru că ediția noastră din decembrie 2019 s-a încheiat în ziua de 5 a lunii publicăm, la sugestia 
domnului Vasile Todi, președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, în acest prim număr 

al jurnalului primăriilor din acest an, un amplu fragment din Pastorala Înaltpreasfițitului Timotei al 
Aradului la Nașterea Domnului, convinși fiind că frumusețea ei ne poate însoți, tot anul.


